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بازشدنپايسرمايهبهسياستورسانه،عدالتراازبينميبرد
مجتبي دانش طلب در توئيتر نوشت: اگر از آزادي حرف زديد و پاي سرمايه 
رو به سياست باز كرديد ديگه نميتونيد بگيد چرا عدالت از بين رفت؟ اينكه 
بخوايد همه ارزش ها رو با هم داشته باشيد توهمه، هر جا عدالت از بين رفت 
نزديك ترين مقصر آزادي سرمايه و باز شدن پاش به سياست و رسانه است، 

سودجويي و عدالتخواهي هرگز با هم جمع نميشند. 
بهخاطرانحرافطلحهازابوسفيانعذرخواهيكنيم!

فريدابراهيمي در توئيتر نوشته كه مس��يح مهاجري گفته حالا كه ماهيت 
احمدي نژاد بر همه آشكار شده بايد از موسوي و كروبي عذرخواهي شود.  
مثل اينه كه به خاطر انحراف طلحه و زبير در جنگ جمل، بريم از ابوجهل و 

ابوسفيان به خاطر جنگ بدر و احد عذرخواهي كنيم. 
خودشباخودشقراردادميبندد!

سيد حسين نقوي حسيني نماينده ورامين در توئيتر نوشت: آقاي مسئولي 
كه بيش از 100 شركت داريد و خودتان با خودتان قرارداد مي بنديد، به چه 

علت در نظام مسئوليت مي پذيريد؟
....................................................................................................................................
هدفازنصبتجهيزاتجديدامريكاييهادرايرانچيست؟

مهدي محمدي كارشناس مسائل سياسي در كانال تلگرامي 
خود نوشت: امش��ب لابه لاي مطالعه مقالات منابع غربي 
درباره ايران به خبري بسيار عجيب برخورد كردم. ظاهراً 
دولت آقاي روحاني موافقت كرده تجهيزات بسيار پيشرفته 
امريكايي كه مخصوص انتقال اطلاعات ديجيتال به مسافت هاي دوردست 

است، در ايران نصب شود!
 CTBTماجرا مربوط مي شود به ايس��تگاه هاي اندازه گيري و لرزه نگاري
)معاهده منع جامع آزمايش هاي هسته اي( كه در تهران، كرمان و شوشتر 
تعبيه شده و حالا بناس��ت به تجهيزات فوق مدرن امريكايي مجهز شود. 
در حالي كه امريكا عمليات خرابكارانه در ايران را در رأس دستوركار هاي 
خود قرار داده و همين دو هفته قبل يك ش��بكه بزرگ جاسوسي آن –كه 
در پوشش محيط زيست عمل مي كرد- دستگير شده، بسيار عجيب و غير 
قابل باور است كه دولت اجازه داده باشد امريكا چنين به سادگي ابزارهاي 
جمع آوري اطلاعات لرزه ن��گاري خود را در ايران نصب كن��د. اين ابزارها 
ظاهراً با هدف نظارت بر لرزه هاي ناشي از يك آزمايش احتمالي هسته اي 
نصب مي شود ولي هيچ كس دقيقاً نمي داند تجهيزات جديد امريكايي چه 
اطلاعاتي را جمع آوري كرده و به كجا ارسال خواهد كرد. ايران عضو رسمي 
CTBT نيست و حال كه درگير يك جنگ اطلاعاتي بزرگ با امريكا شده، 
 CTBT نبايد اجازه داد اطلاعاتي از ايران جمع آوري شود كه مطابق ضوابط

مي تواند حتي با اسرائيل به اشتراك گذاشته شود.

ب�هموج�باص�ل110قان�وناساس�ي،فرمان
همهپرس�يازاختي�اراترهب�رياس�تو
دراظهارنظ�ريك�هميفرمايي�داحتم�الاً
س�ؤالمااينب�ودكههمهپرس�يراسياس�ي
نكني�د.دواص�لقان�وناساس�يمرب�وطبه
همهپرسياس�توش�وراينگهباندرايندو
بحثآمادگ�يبرگ�زاريهمهپرس�يرادارد.
به گزارش »جوان« عباس��علي كدخدايي سخنگوي 
شوراي نگهبان در نشس��ت خود با اصحاب رسانه با 
اشاره به بررسي همزمان مصوبات مجلس در پاسخ به 
سؤالي درباره نامه احمدي نژاد به مقام معظم رهبري 
درباره شوراي نگهبان گفت: اقدامات شوراي نگهبان 
تنها بر اساس اصول قانون اساسي و در چارچوب قانون 
است. اگر شخصي مطلبي دارد مي تواند آن را به صورت 
مستند اعلام كند، شايسته كشور نيست كه مطالبي 
در عرصه سياسي اينگونه اعلام شود. وي همچنين با 
اشاره به بحث تعريف رجل سياسي در شوراي نگهبان 
هم بيان كرد: امكان دارد زماني براي ارائه جمع بندي 
تعريف رجل سياسي اعلام ش��ود اما وقتي كه در اين 

زمان اين تعريف اعلام نشد ما بايد چه كنيم؟
كدخدايي افزود: هنوز تعريف رجل سياسي در دستور 
كار ما قرار دارد ولي به جمع بندي نهايي نرسيده ايم 
اما به جمع بندي نهايي نرس��يدن ب��ه معناي تلاش 
نكردن ما نيس��ت، ما در كارگروهي ك��ه در مجلس 
براي اين موض��وع وجود دارد به نشس��ت هاي خود 

ادامه مي دهيم. 
سخنگوي شوراي نگهبان در پاسخ به سؤال ديگري 
مبني بر اينكه بر اس��اس اعلام دولت تدوين لايحه 
جامع انتخابات به پايان رس��يده، آيا شما با آنها در 
اين زمينه همكاري داش��ته ايد يا خي��ر بيان كرد: 
ش��وراي نگهبان در همان كارگ��روه در مجلس با 
حضور نماينده دولت اين مسائل را بررسي مي كند؛ 
خوشحاليم كه دولت در اين جهت حركت مي كند 
و اميدواري��م ب��ه زودي بح��ث قواني��ن انتخابات 
جمع بندي ش��ود. وي در پاس��خ به پرسشي مبني 
بر اينكه دولت مطابق اصل 49 قانون اساس��ي بايد 
ثروت هاي غير مشروع را به صاحبان حق بازگرداند، 
آيا تاكنون اين قانون را دولت اجرا كرده است؟ گفت: 
تش��خيص اينگونه موارد با دولت و مجلس شوراي 
اسلامي است و تنها شوراي نگهبان بر اساس قانون 

نسبت به مصوبات اين دو نهاد اعلام نظر مي كند. 
همهپرسيراسياسينكنيد

س��خنگوي ش��وراي نگهبان در پاس��خ به سؤالي 
مبني بر اينكه در مصاحبه اخير خود اعلام كرديد 
احمدي نژاد سه روز بعد از انتخابات سال 88 از شما 
درخواست تأييد انتخابات را داش��ت و اين شبهه، 
وجود برخي مباحث در پش��ت پرده را ايجاد كرده 
است، تصريح كرد: بسياري از اينگونه پيشنهادات و 

درخواست ها نسبت به شوراي نگهبان هميشه بيان 
مي شود، اما هر موضوعي كه وجود داشته باشد در 
زمان آن گفته خواهد شد. وي در واكنش به برخي 
اظهار نظرها درباره انجام همه پرسي در كشور هم 
گفت: ش��وراي نگهبان موافق همه پرسي است، اما 
سؤال اين است زماني كه اين همه پرسي در قانون 
اساسي اعلام شده ديگر چرا آن  را مطرح مي كنند، 
همه پرس��ي را سياس��ي نكنيد. در اصل 59 قانون 
اساسي اعلام شده كه هر زمان نياز بود همه پرسي 
انجام ش��ود، در اصل 77 هم موضوع بازنگري را در 
قانون اعلام كرده و اصل 110 هم فرمان همه پرسي 
را در حوزه اختي��ارات رهبري اعلام كرده اس��ت. 
همه پرسي در قانون اساس��ي وجود دارد و شوراي 

نگهبان بر اساس قانون آمادگي انجام آن را دارد. 
وي همچنين در پاس��خ به س��ؤالي مبني بر اينكه 
چندي قبل كارگ��ران با تجمع در مقابل ش��وراي 
نگهبان نسبت به مصوبه واريز حق درمان به خزانه 
و غير قانوني خواندن آن اعلام مخالفت كردند، آيا 
شورا برنامه اي براي دفاع دارد؟ تصريح كرد: شوراي 
نگهبان مدافع حقوق كارگران و حتي تك تك ملت 
و شهروندان است، اما در چارچوب قانون. كدخدايي 
ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع يا قانون نباشد 

چگونه مي توان نس��بت به آن اي��راد گرفت؟ پيش 
از اين، اين پول به يك حس��ابي ريخته مي شد كه 
جزو خزانه نبود و اكنون بر اس��اس قانون به منظور 
نظارت بيشتر به خزانه واريز مي شود، يعني تغييري 
صورت نگرفته و هنوز همان قانون تأمين اجتماعي 

رعايت مي شود. 
ارسالنظرشورادربارهلايحهبودجه

عضو حقوقدان ش��وراي نگهبان با اشاره به بررسي 
لايحه بودجه سال 97 در ش��وراي نگهبان، گفت: 
با توجه به اينكه بررس��ي بودجه بس��يار طولاني و 
زمانبر اس��ت، ش��وراي نگهبان همزمان با مجلس 
جلس��اتي را برگزار كرد و بعد از ارائه لايحه بودجه 
هم جلسات فوق العاده خود را داشت كه در نهايت 
ظهر روز پنج شنبه به جمع بندي رسيديم و نظرات 
غيررسمي ش��ورا را به مجلس ارس��ال كرديم. وي 
ادامه داد: روز گذشته ش��وراي نگهبان نظر رسمي 
خود را درب��اره لايحه بودجه س��ال 97 به مجلس 
ارسال كرد. سخنگوي ش��وراي نگهبان با اشاره به 
ايرادات شوراي نگهبان نسبت به لايحه بودجه سال 
97 بيان كرد: مطابق اص��ل 53 زماني كه رديف و 
سقف يك مصوبه در بودجه مشخص نباشد، داراي 
ايراد خواهد بود، ما در اين مصوبه موارد متعددي از 

مغايرت با اصل 53 را داشتيم. 
عضو حقوق��دان ش��وراي نگهبان با بي��ان اينكه بر 
اس��اس اصل 52 هم برخي مصوبات بودجه ماهيت 
بودجه اي نداشت، بيان كرد: در برخي موارد بودجه 
97، مصوبات داراي ابهام بود و واژه هايي به كار برده 
شده بود بدون آنكه ضابطه اي براي آن تعريف شود، 
به طور مثال در بحث يارانه ها، »خانواده پردرآمد« 
تعريف مشخصي نداش��ت. يكي از مواردي كه طي 
سال هاي اخير در بودجه اتفاق افتاده بحث برداشت 
از صندوق توسعه ملي است كه بايد اين برداشت با 
رعايت ش��رايط و ضوابطي انجام شود، همچنين در 
تبصره 4 لايحه بودجه 97 نحوه هزينه كرد و نظارت 

بايد كاملًا مشخص شود. 
وي گف��ت: همچنين دو ايراد ه��م در بحث تعيين 
سقف براي انتش��ار اوراق مالي- اسلامي داشتيم و 
دولت در رديف ها و تبصره ها سقف انتشار را مشخص 
نكرده بود. سخنگوي شوراي نگهبان با بيان اينكه 
وجود برخي الفاظ غير فارسي هم مغاير با اصل 15 
قانون اساس��ي تشخيص داده ش��د، اظهار كرد: در 
برخي از رديف ها هم براي مبل��غ آن يك عدد )1( 
گذاشته شده بود كه مشخص نيست و بايد براي آن 

سقفي مشخص و اعلام نظر شود. 

در26بندايراداتبودجهايخودرا
بهمجلسارسالكردهايم

كدخدايي ادامه داد: ايرادات شوراي نگهبان تاكنون 
حدود هفت صفحه براي مجلس ارسال شده كه البته 
برخي تذكره��اي املايي و واژه اي ه��م وجود دارد، 
در نهايت ما در 26 بند اي��رادات خود را براي مجلس 
شوراي اسلامي ارس��ال كرده ايم. سخنگوي شوراي 
نگهب��ان همچنين با اش��اره به ايرادات��ي كه مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام درباره لايحه بودجه سال 
97 براي ما ارسال كرده اس��ت، تصريح كرد: نظرات 
مجمع تش��خيص را بنده با خود به ش��وراي نگهبان 
آوردم تا در بررس��ي هاي ما مدنظر قرار بگيرد. وي با 
اشاره به بررسي طرح ها و لوايحي كه از مجلس نيز به 
شوراي نگهبان ارائه داده شده هم گفت: طرح حمايت 
از هنرمندان، اس��تادكاران، فعالان صنايع دستي و 
همچنين لوايح اصلاح قانون تس��ريع در امر تخليه 
و بارگيري كش��تي ها در بنادر بعد از بررسي مغاير با 

اصول قانون اساسي و شرع شناخته نشد. 
عضو حقوقدان ش��وراي نگهبان اف��زود: طرح دو 
فورتي استفس��اريه چگونگي امه��ال وام به دليل 
داشتن يك ايراد شكلي مغاير با قانون شناخته شد، 
همچنين لايحه حفاظت و بهره ب��رداري در اصل 
ژنتيكي كش��ور كه براي بار دوم به شوراي نگهبان 
ارائه داده شده بود به دليل رفع ايراد همچنان مغاير 
با قانون تشخيص داده شد. طرح استفساريه تبصره 
2 ماده 76 قانون تأمين اجتماعي هم كه در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام مصوب شده بود، نسبت به 

آن ايراد شكلي گرفته شد. 
وي در ادامه با اشاره به اساسنامه هايي كه از سوي 
هيئت وزيران به شوراي نگهبان ارسال شده است، 
بيان كرد: اساس��نامه س��ازمان فوريت هاي پيش 
بيمارس��تاني اورژانس كش��ور، اصلاح اساس��نامه 
شركت مادر تخصصي س��رمايه گذاري هاي ايران، 
اصلاح اساس��نامه ش��ركت هاي توليد نيروي برق 
شيروان، س��هند، كرمان، خليج فارس و بيستون، 
اصلاح اساسنامه ش��ركت مادر تخصصي عمران و 
بهس��ازي ش��هري ايران هم بعد از بررسي مغاير با 

اصول قانون و شرع شناخته نشد. 
عضو حقوقدان ش��وراي نگهبان در پاسخ به سؤالي 
مبني بر اينكه برخي اعلام كرده اند براي اجراي عدالت 
در كشور بايد اصلاح نظام نظارتي و انتخاباتي صورت 
بگيرد تا افراد به جاي ترس از شوراي نگهبان يا وزارت 
اطلاعات از خدا بترس��ند، با مزاح گفت: در صورت 
اصلاح قانون اگر نياز باشد ما هم مشكلي نداريم. بر 
اساس قانون مسئوليت نظارت بر انتخابات بر عهده 
شوراي نگهبان است و ما تنها اجراكننده هستيم، لذا 
اگر اين موضوع از طريق طرح يا لايحه بخواهد تغيير 

كند، شوراي نگهبان هم بحثي ندارد.

كدخداييدرنشستخبري:

رفراندوم را سياسي نكنيد
محمد   اسماعیلی
   گزارش  یک 

فرماندهكلسپاه:
 سقوط جنگنده رژيم صهيونيستي

 نصرت  الهي بود
م�ادرس�وريهوع�راقويم�نش�اهد
نصرتهايالهيهس�تيمويك�يازاين
رژي�م جنگن�ده س�قوط نصرته�ا
صهيونيس�تيب�راياولي�نباراس�ت.
ب��ه گ��زارش س��پاه نيوز، س��ردار سرلش��كر 
محمدعلي جعفري فرمانده كل سپاه در مراسم 
اختتاميه بيس��ت و پنجمين دوره مس��ابقات 
سراسري قرآن و بسيج ضمن گراميداشت ياد شهداي دفاع مقدس و مدافع 
حرم و امنيت، گفت: بسيج بخشي از جامعه است كه ادعاي عمل به قرآن و 
توجه به آيات و دستورات الهي در مورد آنها صادق است و بخش وسيعي از 

جامعه را شامل مي شود. 
وي افزود: عمل به دس��تورات الهي و احياي مجدد اسلام با انقلاب اسلامي 
آغاز شده و بسيج در صحنه هاي مختلف انقلاب حضوری فعال، مجاهدانه 
و مؤثر داشته است. فرمانده كل سپاه با اش��اره به اينكه توجه به دستورات 
قرآن موجب توفيقات بيشتر براي انقلاب اسلامي در سطح منطقه و جهان 
است، اظهار داشت: بس��يج در عرصه هاي مختلف دفاعي، امنيتي و جنگ 
نرم سياس��ي، اقتصادي و اجتماعي و تهديد كنندگان انقلاب حضور دارد 
و هر كسي كه در اين عرصه حضور دارد، بسيجي اس��ت. وي با بيان اينكه 
دستگاه هاي تبليغاتي دشمن نتوانس��ته اند مانع توفيقات انقلاب اسلامي 
شوند، گفت: دستگاه تبليغاتي دشمنان به صورت گسترده به مقابله با انقلاب 
و كمرنگ نشان دادن دستاوردهاي آن پرداخته است، اما توفيقات انقلاب در 
حوزه هاي مختلف از جمله سياست خارجي و عملكرد جمهوري اسلامي در 
منطقه قابل كتمان نيست. جعفري با بيان اينكه جوامع منطقه مديون انقلاب 
اسلامي و دستاوردهاي آن در دفاع مقدس است، خاطرنشان كرد: همه شاهد 

پيروزي هاي ايران اسلامي بعد از جنگ تحميلي و نصرت الهي بودند. 
فرمانده كل س��پاه تأكيد كرد: چه كس��ي باور مي كرد صدام به دست خود 
امريكايي ها از بين برود و بعد از آن نظامي در كش��ور عراق شكل بگيرد كه 

شيعه سهم واقعي خود را از حكومت داشته باشد و اين يعني نصرت الهي. 
جعفري گفت: ما در سوريه و عراق و يمن شاهد نصرت هاي الهي هستيم و 
يكي از اين نصرت ها سقوط جنگنده رژيم صهيونيستي براي اولين بار است. 
فرمانده كل سپاه همه دس��تاوردهاي جبهه مقاومت را نتيجه بسيج مردم 
دانس��ت و گفت: اطاعت از ولايت فقيه رمز محقق شدن آرمان هاي انقلاب 
اسلامي و پياده شده فرامين اسلام است. وي با بيان اينكه براي اينكه جامعه 
ايران اسلامي در همه عرصه ها الگو باشد بايد به قرآن توسل كرد و فرامين 
رهبري درباره توجه به قرآن را الگو قرار داد و آن را اجرا كرد، خاطر نشان كرد: 
در عرصه دفاعي و امنيتي الگوهاي قرآني به خوبي انجام شده اما در عرصه 
اجتماعي و اقتصادي به خوبي فرامين الهي اجرا نش��ده اس��ت. جعفري در 
پايان با بيان اينكه به ياري خداوند متعال همه كساني كه در حال مجاهدت 
و ياري دين خدا هس��تند يك روز در قدس شريف نماز مي خوانند، تصريح 
كرد: بايد شكرگزار نعمت هاي الهي به ويژه نعمت ولايت فقيه باشيم. كشور 
دستاوردهاي بسياري دارد اما در برخي موارد بايد شرم كنيم كه كم كاري 
شده، بايد براي رسيدن به وضع مطلوب تلاش بسياري كنيم و رسيدن به آن 

تنها از راه فهم و عمل به قرآن ممكن است.
....................................................................................................................................

 اعضاي خبرگان 
24 اسفند با رهبر انقلاب ديدار مي كنند

عض�ومجل�سخب�رگانازبرگ�زاريانتخاب�اتهيئ�ترئيس�هو
كميس�يونهاياي�نمجل�سدرچهارمي�ناجلاس�يهخب�ردادو
گفت:اعضايخب�رگان24اس�فندبارهب�رانقلابدي�دارميكنند.
به گزارش فارس، آيت الله سيد احمد خاتمي سخنگوي هيئت رئيسه مجلس 
خبرگان رهبري از برگزاري اجلاسيه رس��مي خبرگان در 22 و 23 اسفند 
خبرداد و گفت: خبرگان روز 24 اس��فند به زيارت مرق��د مطهر امام راحل 
خواهند رفت و س��پس ديداري با رهبر معظم انقلاب خواهند داش��ت. وي 
عنوان كرد: در اين اجلاس انتخابات هيئت رئيس��ه خبرگان و كميسيون ها 
نيز در دستور كار است. عضو هيئت رئيسه مجلس خبرگان خاطرنشان كرد: 
طرح افزايش كميسيون هاي خبرگان به هشت كميسيون در اين اجلاس مورد 
بررسي قرار مي گيرد، يعني كميسيون فرهنگي و اقتصادي اضافه مي شوند، در 

اين اجلاس طرح اصلاح قانون انتخابات خبرگان را خواهيم داشت.
وي اضافه كرد: اصل 108 قانون اساسي تمام مسائل مربوط به خبرگان را به خود 
اين نهاد سپرده است، بر اس��اس اين اصل كميسيون آيين نامه درباره انتخابات 
مجلس خبرگان با توجه به دو مطلب سياس��ت هاي كلي انتخابات و رفع خلأها 
در جلسات متوالي و سنگين كار را به پيش برده و خبرگان اولين نهادي است كه 
لبيك به سياست هاي رهبري گفته اس��ت. آيت الله خاتمي با بيان اينكه هيئت 
رئيسه تصويب كرده تا اين مسئله مورد بررسي اعضا قرار گيرد، گفت: احتمالاً اين 

طرح در اين اجلاس به جمع بندي نرسد و نيازمند اجلاس ديگري هستيم.

امريكاييهابهدنبالمصادرهپيشپرداختايرانبهبوئينگهستند

داستان جديد چپاول امريكايي

مصادرهپش�تمص�ادره...اين

جعفر   تكبیري
دقيقاًاتفاقياستكهاينروزها   گزارش  2

برس�راموالاي�راندرامريكا
ميآيد؛جاييكهصهيونيستهاتمامعزمخودراجزمكردهاند
تاسرنخيازداراييهايايرانپيداوبهكمكدستگاهقضايي
كنن�د. مص�ادره خ�ود نف�ع ب�ه را آن امري�كا،
در تازه ترين اتفاق يك قاضي فدرال در  امريكا در حكمي شركت 
هواپيماسازي بوئينگ را ملزم كرده جزئيات قراردادش با ايران را 
در اختيار ش��اكيان پرونده اي قرار دهد كه با متهم كردن ايران به 
اقدامات تروريستي، 67ميليون دلار از ايران غرامت مي خواهند. 

 اين گروه دقيقاً همان هايي هستند كه مدت ها به دنبال مصادره 
اموال تاريخي ايران در دانشگاه ش��يكاگو بودند، اما چندي پيش 
قضاوت ديوان عالي امريكا با هش��ت رأي موافق و بدون هرگونه 
مخالفي در اي��ن پرونده رأي به نفع ايران داد و تير آنها به س��نگ 
خورد. با اين حال آنها دس��ت از دسيسه برنداش��تند و بار ديگر با 
طرح شكايتي تازه مي كوشند كه با اطلاع از جزئيات قرارداد ايران 
با شركت بوئينگ، پيش پرداخت هاي ايران به اين شركت را به نفع 

خود مصادره كنند. 
در اين بين دولت دونالد ترامپ نيز كه از همان ابتدا مخالف انعقاد 
قرارداد شركت بوئينگ با ايران بود، به استعلام دادگاه فدرال شيكاگو 
مبني بر اينكه آيا افشاي جزئيات بوئينگ و ايران اير، مخل سياست 
خارجي امريكاست يا خير، پاسخ ش��فافي نداده تا قاضي دادگاه را 
به اين نتيجه برساند كه افشاي جزئيات قرارداد فوق الذكر بلامانع 
است؛ اتفاقي كه مي تواند اين قرارداد را تحت الشعاع قرار دهد و آن را 
تا مرحله فسخ پيش ببرد، اگرچه تاكنون بوئينگ كه قرار است سود 
بزرگي از فروش هواپيما به ايران ببرد، براي حفظ اين معامله حاضر 
نشده جزئيات اين قرارداد را افشا كند و حتي آن را خلاف معاهده 
برجام دانسته است با اين حال به نظر مي رس��د با توجه به قدرت 
دستگاه قضايي امريكا، در نهايت بوئينگ مجبور شود در برابر رأي 

دادگاه اطلاعات مربوط به اين قرارداد را در اختيار قاضي بگذارد. 
آياايرانبهبوئينگمبلغيپرداختهاست؟

حال س��ؤال اصلي اين اس��ت كه ايران تاكنون چ��ه مبلغي بابت 
اين قرارداد به شركت بوئينگ پرداخته اس��ت؟ در اين خصوص 
مقامات كش��ورمان هنوز هيچ اظهار نظري نكرده اند، اما آنچه از 
شواهد پيداست اينكه شركت هاي ايراني طرف قرارداد با بوئينگ 
هنوز مبلغي به اين كمپاني امريكايي نپرداخته اند. مؤيد اين ادعا 
آنجاست كه در اواخر دي ماه سال جاري، خبرگزاري رويترز به نقل 
از منابع آگاه اعلام كرد كه »بوئينگ« ساخت هواپيما براي ايران 
قبل از دريافت پيش پرداخت را متوقف كرده است. بلافاصله پس از 

انتشار اين خبر، قائم مقام وزارت راه و شهرسازي در امور بين الملل 
اعلام كرد كه به سبب كارشكني دولت ترامپ ورود نخستين فروند 
بوئينگ به ايران كه قرار بود ارديبهشت 97 انجام شود، به تعويق 
افتاده است، بنابراين به نظر مي رسد ادعاي خبرگزاري رويترز در 
خصوص عدم پرداخت پيش پرداخت به شركت بوئينگ درست 
باشد و شركت هاي ايراني به دليل مشكلات مالي نتوانسته اند اين 
مبلغ را به كمپاني بوئينگ پرداخت كنند، كما اينكه گفته مي شود 
اين بحران مالي، قرارداد هما با ايرباس را نيز تحت الشعاع قرار داده 

و ايرباس نيز تحويل سفارش هاي ايران را متوقف كرده است. 
لزومهوشياري

حال اگرچه به نظر مي رسد مشكلات مالي هواپيمايي هما اين بار 
به نفع كشور و مانع از مصادره اموال آنها شده اما همچنان بيم آن 
مي رود كه چنانچه روزي شركت هاي ايراني  بخواهند قرارداد خود 
را با بوئينگ تكميل كنند، به يكباره پرداختي آنها به اين ش��ركت 
هواپيما س��ازي امريكايي، به سرنوشتي همچون ماجراي مصادره 
2ميليارد دلار اموال كش��ورمان در امريكا به نفع صهيونيس��ت ها 

دچار شود، از اين رو مقامات كشورمان بايد ساز و كاري جدي در 
اين خصوص بينديشند و چنانچه بيم اين اتفاق وجود داشته باشد، 

قرارداد با امريكايي هاي بدعهد را هرچه سريع تر ملغي كنند. 
سرنوشت2ميليارددلارچهشد؟

اما تلاش صهيونيست ها با مشاركت امريكايي ها براي چپاول بخش 
ديگري از اموال كش��ورمان در حالي است كه پيشتر امريكايي ها 
موفق ش��دند، 2ميليارد دلار از دارايي هاي كش��ورمان در ايالات 
متحده را ارديبهش��ت ماه س��ال جاري مصادره كنند؛ اتفاقي كه 
آن روزها جنجال زيادي به پا كرد اما با گذشت نزديك به 11ماه 
از اين واقعه به نظر مي رسد دولت نيز در برابر امريكايي ها تسليم 
شده است. درس��ت در همان وقت و پس از اعلام رسمي مصادره 
اين اموال دولت با تشكيل كميته ويژه اي به دنبال پيگيري حقوق 
جمهوري اسلامي بود اما به نظر مي رسد اين پرونده نيز دچار مرور 
زمان شده و با فروكش كردن تب رسانه اي در اين خصوص، دولت 

نيز گزارشي درباره اقدامات خود ارائه نمي كند. 
درس��ت در تب و تاب انتش��ار اين خبر بود كه دولت عنوان كرد 

كميته اي را مأمور بررس��ي حكم توقيف 2ميلي��ارد دلار از اموال 
جمهوري اسلامي ايران در امريكا و پيگيري استيفاي اين حقوق 
كرد؛ كارگروهي كه علي طيب نيا، وزير وقت امور اقتصادي و دارايي 
مسئوليت آن را برعهده داش��ت و وزراي امور خارجه، اطلاعات، 
دادگس��تري و رئيس كل بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران 

نيز عضو آن بودند. 
اين كارگروه موظف شده بود در جلسه بعدي هيئت دولت، حكم 
دادگاه امريكايي در زمينه توقيف 2ميلي��ارد دلار از اموال دولت 
را از ابعاد مختلف از جمله تعيي��ن عوامل دخيل در اين خصوص 
به ص��ورت جامع و دقيق بررس��ي و ب��راي پيگيري و اس��تيفاي 
حقوق دولت جمهوري اس��لامي ايران پيشنهاد لازم را ارائه كند؛ 
جلس��ه اي كه نزديك به 2/5 ماه از آن گذشت و هيچ اخباري كه 
نشان دهنده اقدام عملي دس��ت اندركاران اين پرونده بود منتشر 
نش��د تا اين حقيقت ب��ار ديگ��ر در اذهان عمومي ش��كل بگيرد 
كه احتمالاً پرونده س��رقت 2ميلي��ارد دلاري امريكا از جمهوري 
اس��لامي ايران نيز همانند ساير پرونده ها مش��مول مرور زمان و 
فراموشي خواهد شد. اگرچه 28 ارديبهشت گزارشي منتشر و در 
آن تنها به روند اقدامات سياسي و قضايي در امريكا در تعرض به 
اموال ايران و فرايند سرمايه گذاري خارجي ايران از طريق خريد 
اوراق قرضه و چالش هاي آن اشاره شد و در نهايت نيز در گفتاري 
ش��عارگونه عنوان ش��ده بود كه »اين اقدامات خصمانه كنگره و 
دولت امريكا عليه ملت ايران كه با تصويب و تنفيذ قوانين جديد 
در جريان رسيدگي به يك پرونده بي اساس توسط مرجع مستقل 
قضايي مداخله كرده اند و رويكرد دستگاه قضايي امريكا كه اصل 
مصونيت دولت ها را زيرپا گذاشته و حكم به تعرض به اموال بانك 
مركزي كه متعلق به تمامي ملت ايران است داده نه تنها در تاريخ 
رسيدگي هاي قضايي بي سابقه اس��ت بلكه تخلف آشكار نسبت 
به قواع��د آمره حق��وق بين الملل و مصداق كام��ل يك »راهزني 

بين المللي« به شمار مي رود.«
نكته مهم آنجا بود كه تنها راهكار كميته دولتي اين بود كه در بيانيه 
خود اين پرونده را به شوراي عالي امنيت ملي ارجاع دهد. پس از 
اين شوراي عالي امنيت ملي نيز پس از ارجاع پرونده تصميم گرفت 
موضوع را از طريق دادگاه لاهه پيگيري كند اما پس از آن ديگر هيچ 
خبري از سرنوشت اين چپاول منتشر نشد و دولت نيز با فروكش 

كردن تب رسانه ها در اين خصوص، موضوع را به بايگاني سپرد. 
حال مقامات كشورمان بايد با مرور اين پرونده و مشاهده سرنوشت 
آن، اين موضوع را به خوبي درك كنند كه معامله با امريكايي ها در 
عصر حاضر، پرريسك ترين معامله اي است كه مي تواند شكل بگيرد 

و از بر باد دادن دارايي هاي كشور در داخل امريكا بپرهيزند. 

ذوالنور : قطعنامه ناکام ضد ايرانی مصداق سنگ را بستن و سگ را رها کردن بود
عضوكميس�يونامنيتمليو    مجلس
سياستخارجيمجلسشوراي
اسلاميعنوانكردكهاقدامانگليسوامريكادرشورايامنيت
سازمانمللدرجهتبازگذاشتنبيش�تردستعربستانو
ب�ود. يم�ن م�ردم مقاوم�ت ك�ردن محك�وم
به گزارش خانه ملت، مجتبي ذوالن��ور در خصوص تلاش امريكا و 

انگليس در شوراي امنيت سازمان ملل متحد براي محكوميت ايران 
با ادعاهايي در خصوص ارسال سلاح به يمن، اظهار داشت: نظام اداره 
دنيا و نظامات بين المللي امروز به گونه اي اس��ت كه معمولاً سنگ 
را مي بندند و س��گ را رها مي كنند. عضو  كميسيون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: قطعنامه هايي كه 

بايد متجاوز را محكوم كند، مظلوم و قربانيان را محكوم مي كند. 

وي افزود: اقدامي كه انگليس و امريكا كردند در جهت بازگذاشتن 
بيشتر دست عربستان و محكوم كردن مقاومت مردم يمن بود. 

ذوالنور ادامه داد: خوشبختانه با تلاش هاي جمهوري اسلامي ايران 
و وتوي روسيه در شوراي امنيت سازمان ملل، اين تلاش مذبوحانه 

بي اثر ماند و از آن جلوگيري شد. 
نماينده  مردم قم در مجلس شوراي اسلامي گفت: به حول و قوه 

الهي، ديپلماسي جمهوري اسلامي ايران بايد كشورهاي همسو 
در اين زمينه را هماهنگ كند تا در جهت محكوميت عربس��تان 

اقدامات لازم را انجام دهند. 
گفتنی اس��ت ايالات متحده با همكاری آل سعود، مدت هاست 
به دنبال فضاس��ازی عليه جمهوری اس��لامی ايران در جنگ 

يمن است.

سميراشريعتمداري|باشگاهخبرنگاران


